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اخیرا اداره تربیت بدنی دانشـــگاه شـــریف گزارشی آماری منتشر کرده که حضور 
و مشـــارکت ورزشـــی دانشـــجویان در فعالیت های ورزشـــی به ویژه بعد از کرونا 
افت جدی داشـــته؛ آمار مربوط به ســـال 1401 اســـت و درصد مشـــارکت پسرها 
16.5 و دخترها 15.8 اعلام شـــده اســـت. عددی که پیش تر 23.17 بوده یا مثلا 
میانگین آمار مشـــارکت ســـال 98 عدد 22 درصد را نشـــان می دهد که به 16.4 
درصـــد کاهش یافته و افت محسوســـی را نشـــان می دهد؛ چـــه به لحاظ تعداد 
شـــرکت کننده در برنامه ها و چه به لحاظ درصد حضور دانشـــجویان. شما آمار 
ید؟ به نظر می رسد وضعیت  مشخصی از وضعیت فعلی فضای دانشگاه ها دار

ورزش دانشگاه در کف دانشگاه خوب نیست. 
از آمار شروع می کنم. ما آمار دقیقی در حوزه کل ورزش کشور و نه ورزش دانشگاه 
یم. در گزارشی وزارت ورزش به استناد منابعی گفته که ورزش همگانی در  ندار
کشور 48 درصد است، یعنی از هر دو نفر یک نفر ورزش می کند اما ما این را 
نمی بینیم. این به مبنا برمی گردد. در جلسات آمار را به چالش می کشیم که از 
کجا آمده؟ بعد می بینیم زنگ ورزش مدارس و واحدهای ورزش دانشگاه ها را 
هم جزء آمار می بینند که من یک بار به شوخی گفتم فکر کنم شما کسانی را 
که دنبال اتوبوس می دوند هم جزء ورزشکاران حساب می کنید!؟ آمار دقیق تر 
یـــا نزدیـــک بـــه واقع تر 21 درصد اســـت که باز من هم ایـــن را نمی بینم، یعنی از 
ی که دانشـــگاه شـــریف داده شاید  . می خواهم بگویم آمار هر پنج نفر یک نفر
تعداد دانشـــجوهایش مشخص تر است، جامعه اش محدودتر است و شاید 
مبنایی دارد و دقیق تر باشد. ضمنا منطقی است و این را تایید می کنم و به 

نظرم قابل تعمیم هم هست.
 

دوسال پس از پایان پاندمی کرونا می توان هنوز این مساله را گردن کرونا انداخت؟
، اما کاهش آن صددرصد به کرونا ربط دارد و عدم افزایش به سطح ماقبل  خیر
از کرونا هم هست که توضیح می دهم. دانشگاه ها از اسفند 98 تعطیل شدند 
و دیگر دانشـــجویی نبود که ورزش دانشـــجویی باشد و خیلی از دانشجویان 
کن ورزشـــی شـــهر هم تعطیل بود.  گر می خواســـتند ورزش کنند، تمام اما هم ا
از اواســـط یک ســـال ونیمـــی کـــه محدودیت بـــود تا آخر دولـــت قبل  جاهایی 
شل کن  سفت کن بود؛ بسته به قرمز و نارنجی بودن شهرها و رشته های ورزشی 
، می تواند این تعداد  دستورالعمل هایی آمد که سالن تهویه دارد و چیزهای دیگر
دانشـــجو بپذیرد؟ یک ســـری دانشجوهای ورزشکار یا ورزشکاران حرفه ای در 
فضاهای بیرون یا خانه ورزش می کردند. آن زمان من مسئول آموزش دانشگاه 
تربیت بدنی دانشگاه تهران بودم. نصف واحدهای ما عملی است. باید چه 
کار می کردند؟ ابتکار اســـتاد این بود که تکلیفی می داد، اینها باید می رفتند 
بارگذاری می کردند و یک سری فعالیت ها انجام می شد اما کرونا واقعا به ورزش 
دانشگاه ها ضربه زد و اینها تعطیل شدند. المپیاد ورزش قهرمانی در سال های 
98 و 99 برگزار نشـــد. بنده مســـئولیت گرفتم، برنامه ریزی و در ســـال 1401 آن را 
برگزار کردیم. بعد از وقفه دوران کرونا سعی کردیم برنامه ریزی ما ایجاد نشاط 
در دانشگاه ها از طریق ورزش باشد. با از سرگیری فعالیت دانشگاه ها  جاهایی 
فقط 20 درصد ظرفیت باز بود و تحصیلات تکمیلی ها فقط می آمدند یا بعضی 
رشـــته ها می آمدند و برخی نه؛ مثلا برخی که آزمایشـــگاه داشتند می آمدند. از 
ی شوند و صددرصد  آنجا که وزارت علوم تصمیم گرفت دانشگاه ها حضور
ظرفیـــت باز شـــود، این را با ورزش شـــروع کردیم و المپیادمـــان را برگزار کردیم. 
تابســـتان 1401 در وزارت علوم دو المپیاد تعریف شـــده وجود داشت؛ المپیاد 
ورزش قهرمانـــی و همگانـــی که ســـال های زوج المپیاد قهرمانی و ســـال های 
فردی المپیاد همگانی برگزار می شـــد. همه را برگزار کردیم. در تابســـتان 1401 
چهار المپیاد برگزار کردیم. هم المپیاد قهرمانی، هم همگانی، هم دو المپیاد 
جدید تعریف کردیم، المپیاد شـــهدای ایثارگری که 11 ســـال بود برگزار نشـــده 
بود و المپیاد دانشجویان بین الملل غیرایرانی. اسفند هم المپیاد ساحلی را 
در هرمزگان کلید زدیم. ســـعی کردیم با ورزش آن رونق را برگردانیم اما آیا هنوز 
می شود ضعف را به کرونا ربط داد؟ بله. من در این دوران 18 کیلو وزن اضافه 
ی داشـــته که ادامه پیدا کرده اســـت. اضافه وزن در  کردم. کرونا تبعات و آثار

دانشجویان به نسبت قبل از کرونا بالا رفته است. 

ید؟ شما پیمایش مشخصی از وضعیت دانشجویان دار
یـــف  ی دانشـــجویان جدیدالـــورود تعر در اداره کل تربیـــت  بدنـــی فعالیتـــی رو
ی دانشـــجویان جدیدالورود  شـــد و چون بار مالی و هزینه داشـــت، تمرکز را رو
گذاشتیم، البته نه همه، آن تعداد که می توانستیم. بسته به ظرفیت و امکانات 
کز مشاوره تندرستی در دانشگاه تعریف شد که در  دانشـــگاه ها یک ســـری مرا
سطح دانشگاه به عنوان مرکز مشغول به کار هستند. یک سری امکانات از اداره 
، قدســـنج، کالری سنج، چربی سنج و  کل به آنها دادیم. ســـاده ترین اینها ترازو
اینها بود که نیم ساعت وقت بگذارند برای هر دانشجوی جدیدالورود و ببینند 
ی های  یابی ناهنجار چاقی، لاغری، فشار خون و شاخص های سلامتی، ارز
اســـکلتی به چه صورت هســـتند. ســـال اول زیر 10 درصد انجام شـــد. جامعه 
ی شـــان فکـــر می کنـــم 14 هـــزار نفـــر بود. ســـال دوم یعنی ســـال 98 قوت و  آمار

ضعف ها شناســـایی شـــد و طرح را پیشـــرفته تر کردیم، یعنی فرض می کنیم 
یابـــی کردیـــم و از 300 هـــزار نفر ورودی جدید مثـــلا این تعداد چاق  همـــه را ارز
ی های حاد را شناسایی کردیم و سال 98  هستند. آمدیم تعریف و ناهنجار
با ظرفیت 22 هزار نفر 400 نفر شناسایی شدند. یک کارگروه مشاوره در اداره 
کل تشکیل شد و هفت نفر از اساتید دو روز در هفته به ما وقت دادند که چون 
ی استاد در جای مشخصی می نشست،  به کرونا خورد، به صورت غیرحضور
ی های اسکلتی حاد  اسامی دانشجویانی که شناسایی کردیم مثلا ناهنجار
ک از خود و بدن پایین ترین نمره  یا اضافه وزن حاد دارند یا در پرسشنامه ادرا
را دارند و در مرز خطر هستند به صورت یک لیست به اساتید دادیم و آنها را 
رصد و ترغیب کردیم و به آنها مشاوره دادیم که چه باید بکنند. خروجی اش 

هم رضایت نسبی 400 نفر بود. 

می دانید چند درصد اینها از آن وضعیت خود خارج شدند؟
یم اما می دانیم بخشی از آنها مشکل شان حل شده و البته باز به  درصد ندار

کرونا خورد که آن هم باعث شد این برنامه ها دو سال تعطیل شوند. 

پیمایش سلامت دانشجویان باز هم تکرار شد؟
ی 70 هزار  ی ما رو در مهـــر 1401 مـــا دوبـــاره این برنامه را احیا کردیم. هدف گذار
نفر بود. پارســـال اول مهر به وقایع برخوردیم و فرصت از دســـت رفت. تقریبا 
اواخـــر آذر دانشـــگاه ها شـــروع کردنـــد و تقریبا بـــه همان عـــدد 14، 15 هزار نفر 
رســـیدیم. امســـال را الان برنامه ریزی کردیم و 5 مهر جلســـه ای با کارشناســـان 
کـــز تندرســـتی برگـــزار کردیـــم که در هر مرکـــز یک خانم و یک آقـــا را آموزش  مرا
یابی کنند. اشکالاتی که در دوره های قبل  دادیم که چطور نتایج را ثبت و ارز
داشـــتیم رفع کردیم. کارگروه مشـــاوره مان فعال اســـت و الان دانشگاه ها دارند 

کارشان را انجام می دهند. 

از نتایـــج ســـال پیش چیـــزی خاطرتان هســـت؟ مهم تریـــن مولفه هایی که خود 
شما به عنوان کسی که گزارش را گرفته، تعجب کرده یا احساس خطر کرده؟

چون کرونا ضربه اش را زد، فکر می کنم الان بالای 60 درصد دانشـــجویان پســـر 
مـــا اضافـــه وزن دارند. اضافه وزن خودش فقر حرکتـــی می آورد و تبعات دارد. 
 ، ی نهادهای مربوطه اســـت؟ هر دو آیا فقط کرونا موثر اســـت یا دلیلش کم کار
یم. حلال مشـــکلات پول است. اداره کلی  ولی باید به سرچشـــمه مشـــکل برو
تربیت بدنی وزارت علوم در ســـال 96 بودجه اش پنج میلیارد و 700 هزار بوده 
یاد بگویم اما روند همین است. در  اســـت. ممکن اســـت اعداد را کمی کم و ز
ســـال 97 شـــده شـــش میلیون و 200. در ســـال 98 شده شش میلیون و 800. به 
کرونـــا خوردیـــم و نمی دانم کرونا به ما اینجا ضربه زد یا تعطیل شـــدن ورزش در 
دانشـــگاه ها. در ســـال 99 شـــده هفت میلیون و 200، ســـال 1400 که بنده آمدم 
ی  و مســـئولیت گرفتم، بودجه ما هشـــت میلیون و 700 بوده. با این مبلغ کار
ی ام را گذاشـــتم تا با نهادهـــای مربوطه و  نمی شـــد کـــرد، یعنی من بیشـــتر انرژ
گر بناســـت در ورزش دانشگاه ها  مجلس و ســـازمان برنامه صحبت کنم که ا
اتفاقی بیفتد باید هزینه کرد. ما گفتیم همان بودجه پنج میلیارد و 700 ســـال 
ی می کنیـــم، همـــان را به ما بدهید، همه چیز 10 برابر شـــده.  96 را معادل ســـاز
با برنامه و تعریف نوشـــتیم حدود 58 یا 62 میلیارد و خیلی وقت گذاشـــتیم 
اما باز هم خدا رو شـــکر امســـال به ما 26 میلیارد دادند. یک المپیاد ما فقط 
نزدیـــک بـــه 40 میلیـــارد هزینه برده. من فقـــط دارم از این طرف و آن طرف پول 
کره می کنم و اسپانسر می گیرم. آخرش هم یک  می گیرم و با جاهای دیگر مذا
یم.  بخش از خود دانشـــجوها می گیریم، یعنی شـــهریه برای مسابقات می گذار
یـــک نکتـــه ای کـــه در کنار پول هســـت و باز مرتبط اســـت، بحـــث امکانات 
ی از دانشـــگاه های ما امکانات لازم برای پرداختن به ورزش را  اســـت. بســـیار
ندارنـــد. یـــک چیـــزی که من نوعا در نگاه برنامه ریزی کلان مســـئولان در حوزه 
ورزش دانشگاه ها ندیدم این است که احداث یک مجموعه ورزشی یک جور 
ی آن هم هزینه می خواهد. خیلی از مسئولان ما فکر  هزینه می خواهد، نگهدار
ی  ید دیگر ورزش کنید. الان بســـیار می کنند این ســـالن را ســـاختیم و حالا برو
از دانشـــگاه های بزرگ ما که از نظر ســـرانه ورزشـــی امکانات شان خوب بوده، 
به مشکل خورده اند؛ مثلا کف استخر ترک خورده یا موتورخانه اش خوابیده و 
یادی می خواهد. مثلا 14 میلیارد تومان هزینه بازسازی استخر دانشگاه  هزینه ز
صنعتی اصفهان است. در بحث بودجه ورزش وزارت علوم کم لطفی هست 
و من دو ســـال اســـت که پیگیر آن هســـتم. یک کم لطفی هم از سوی مجلس 
نسبت به ورزش دانشگاه ها وجود دارد و آن اینکه یک تبصره هست که 0.27 
درصد یعنی یک ســـوم از 9 درصد ارزش افزوده قرار اســـت در ورزش همگانی 
هزینه شـــود. یک زمانی همه این رقم در اختیار وزارت ورزش قرار می گرفت؛ 
گر همه آن تخصیص  مثلا در سال 1402 فکر می کنم هفت هزار میلیارد بود، ا
می یافت. ما می گوییم نصف آن، یعنی ســـه هزار میلیارد تومان. از ســـال 1400 
ایـــن رقـــم 60 ، 40 شـــد و 60 درصـــد را بـــه وزارت ورزش و 40 درصـــد را به وزارت 
آموزش وپرورش دادند. چرا؟ می گویند آنها 17 میلیون دانش آموز هستند. گفتم 

یم. گفتم  کار درستی کردید. ما هم سه و نیم میلیون دانشجو در کل کشور دار
گـــر بـــه 17 میلیون 40 درصد می دهید، به ســـه و نیـــم میلیون ما هم 10 درصد  ا
گر قرار است اتفاقی  بدهید اما هنوز نتوانستم جایی که موثر است را قانع کنم. ا
در ورزش دانشگاه ها بیفتد، اول باید این مساله امکانات و بودجه حل شود، 
هرچند همکاران ما با همه این محدودیت ها دارند کارهایشـــان را می کنند و 
یکرد جدیدمان  ما جشـــنواره های بهاره، تابستانه و پاییزه تعریف می کنیم. رو
فـــارغ از امکانـــات و محدودیت ها، توســـعه ورزش همگانی و بومی-محلی و 
کم هزینه زودبازده است تا بتوانیم این را در خوابگاه ها و دانشگاه ها پیاده کنیم. 

آماری در ســـایت ســـازمان امور دانشجویان وجود دارد که 16 هزار نفر در ورزش 
قهرمانی و 25 هزار نفر ورزش همگانی مشـــارکت داشـــتند؛ این عدد مربوط به 

سال های اخیر است؟
پارسال یعنی مربوط به سال 1401 است. 

براســـاس آماری که از جمعیت دانشـــجویی شـــهریور 1401 منتشـــر شده، حدود 
یر نظر وزارت علوم مشغول به  700 هزار نفر دانشجو در دانشگاه های جامع و ز
تحصیل هســـتند. با این عدد یعنی میزان مشـــارکت دانشـــجویان در مجموع دو 

مدل قهرمانی و همگانی حدود 6 درصد می شود. 
آمار دقیق نیســـت. آمار خود ما بالای صد هزار تاســـت، یعنی بچه هایی که 
یدادهای ماســـت. ما یک  در ورزش مشـــارکت دارنـــد. ایـــن آمـــار مناطـــق و رو
المپیـــاد ورزش قهرمانـــی پارســـال در تبریـــز برگـــزار کردیم. ورزشـــکارانی که در 
یداد شـــرکت کردند، حدود چهار هزار نفر بودند. این ورزشـــکاران ابتدا  آن رو
در ورزش درون دانشـــگاهی شـــرکت کردند، شـــده تیم منتخب دانشگاه، این 
یم. نفرات نخبه در  تیم دانشـــگاه در مســـابقات منطقه آمده. ما 10 منطقه دار
نهایـــی آمده انـــد. این آمار صرفا مســـابقات مناطق و المپیاد نهایی ماســـت، 
یعنـــی درون دانشـــگاهی ها را مـــا خیلی لحاظ نکردیم، بـــا آنها بالای صد هزار 
گر بخواهیم می توانیم به آن برسیم.  نفر برآورد کردم. این عدد دقیق نیست اما ا

درنهایت یعنی چیزی حدود یک هفتم؟
ی در نظر بگیرید. این آمار 16 هزار و 25 هزار را باید نسبت به جامعه 300 هزار

 
داده آماری 700 هزار نفره براساس گزارش رسانه ها از موسسه پژوهش و برنامه ریزی 
آموزش عالی وزارت علوم اســـت که شـــامل دانشـــگاه های جامع و تخصصی 

می شود؛ البته مربوط به قبل از شهریور 1401 است. 
شفت مربوط به استان گیلان است. مسئول ترببیت بدنی آن صحبت می کرد 
و می گفت یک میلیون و 100 هزار نفر در شهرســـتان شـــفت ورزش می کنند. 
مجـــری می گفـــت جمعیت کل شهرســـتان چقدر اســـت؟ می گفت 55 هزار 
! دیگر از بس جدی به چالش کشـــیده شـــد، گفت شاید آمار غلط است!  نفر
من فکر می کنم منهای دانشـــگاه های پیام نور و اینهاســـت، چون دانشـــگاه 
فرهنگیان و دانشـــگاه فنی حرفه ای برای خودشـــان المپیاد مختص به خود 
دارند. دانشگاه علمی-کاربردی هم دارد. آنها در المپیادهای ما می آیند اما 

فقط تیم منتخب و برگزیده آنها می آید. 

به وضعیت دانشگاه ها اشاره کردید. به نظر می رسد حتی در خود دانشگاه ها 
هم نسبت به مقوله تربیت بدنی تصور درستی وجود ندارد. مدیر کل تربیت بدنی 
دانشـــگاه تربیت مدرس دو ســـال پیش در گفت وگویی با »فرهیختگان« معتقد 
بود ورزش در فضای دانشگاه حکم زنگ تفریح دارد و مساله نیست، در حالی 
که در دانشگاه های مطرح دنیا کارهای جدی در حوزه ورزش اتفاق می افتد که 
در گزارش های مختلفی به آن پرداختیم. مثلا 20 درصد دانشـــجویان دانشـــگاه 
کمبریج در لیگ های دانشـــجویی به شـــکل جدی فعال هســـتند یا در دانشگاه 
کســـفورد 81 باشـــگاه ورزشـــی در حوزه های مختلف وجود دارد یا در استنفورد  آ
خدمات 31 رشـــته ورزشـــی ارائه می شـــود. این نشان می دهد آنهایی که مثل ما 
نگاه شان تربیتی به فضای دانشگاه نیست و مساله نشاط هم چندان برایشان 
یزی و مدل توجه شان  به ظاهر اولویت نداشـــته باشـــد؛ ســـبک و ســـیاق برنامه ر
خیلی جدی تر است. در مقابل اما هیچ گاه در دانشگاه تهران یک لیگ فصلی 
منظم به عنوان یک رویداد ســـالانه دانشـــگاه باشـــد ندیدیم. چرا تفاوتی در این 

سطح دیده می شود؟ 
خلاصـــه چرایـــی ایـــن قضیـــه همان پول اســـت. ما در دانشـــگاه تهـــران لیگ 
یم اما هر ساله مسابقات درون دانشگاهی برگزار می شود. حالا گاهی برای  ندار
ی  شناســـایی نفرات برتر تشـــکیل تیم های دانشـــگاهی است و گاهی هم کار
اســـت که باید روتین انجام دهیم؛ مثلا فوتســـال، فوتبال، هندبال، بسکتبال، 
... دختران و پسران نوعا برگزار می شوند.  ، بدمینتون و ، تکواندو ی میز تنیس رو
یم اما لیگ نیست. مشکلی  در خیلی از دانشگاه های دیگر هم می دانیم دار
یم.  کندگی دار یم این است که پرا که در کل بحث ورزش دانشجویی مان دار
یـــم امـــا همگـــی ذیل یک  ی شـــاید 20 مـــدل مدرســـه دار در ورزش دانش آمـــوز

وزارتخانه هستند، اما دانشجویان ما در بهترین حالت ذیل سه نهاد هستند؛ 
وزارت علوم، وزارت بهداشت و دانشگاه آزاد. این برنامه ریزی برای لیگ های 
دانشجویی را سخت می کند. به همین دلیل و مسائل دیگر که عمده آن در 
بحث اعزام ها بوده اســـت، ســـال 85 فدراسیونی به نام فدراسیون ملی ورزش 
گر بخواهد لیگ دانشگاهی راه بیفتد، متولی اش  دانشگاهی شکل گرفت. ا

فدراسیون ملی است. جسته وگریخته کارهایی شده است. 

چرا در سطح دانشگاه این اتفاق نمی افتد؟ 
گر بخواهم آن را باز کنم، باید بگویم بحث  خلاصه اش مســـاله پول اســـت و ا
ورزش به نظر خیلی ها یک چیز لوکس و تشریفاتی است. ورزش اصل برنامه 
است، فوق برنامه نیست، درحالی که دانشگاه ها ورزش را فوق برنامه می بینند. 
ما بارها گفته ایم. 1402 وقتی لایحه داده بودند و تصویب شد، بودجه ها را مقایسه 
کرده بودند که کدام وزارتخانه چقدر بودجه اش اضافه شده است. وزارت ورزش 
آخر لیست بود و اضافه که نشده بود، 26 درصد هم کم شده بود. چرا؟ بارها ما 
گر ورزش در حدی که شان و جایگاهش هست، دیده و تعریف شود و  گفتیم ا
ی نیست وزارت  در دانشگاه هم باشد، خیلی از مشکلات حل می شود. نیاز
بهداشت بخواهد آنقدر هزینه کند. یک بودجه ای برای دانشگاه ها هست که 
ردیفش هم کلی اســـت، یعنی ســـهم ورزش معلوم نیست. الان دانشگاه های 
وزارت علـــوم، بودجـــه ای کـــه ردیف ورزش در آن اســـت، ردیف فعالیت های 
فرهنگی، فوق برنامه، رفاهی و تربیت بدنی اســـت. چهار منظور در نظر گرفته 
شده. حالا رئیس یک دانشگاهی ورزشی است، برای ورزش می دهد و به آن 
می رســـد. یک دانشـــگاهی با ورزش مشکل دارد و اصلا ورزش را ضدفرهنگ 
یم. الان مشکل این است  می داند، آن شخص نمی دهد و به مشکل می خور
ی چقدر حســـاب کنیم و ایـــن را چطور  کـــه ردیف ما مشـــخص باشـــد کـــه رو
برنامه ریزی کنیم. الان در بدیهیات و ســـاده ترین چیزها مانده ایم. به ما زنگ 
می زنند و می گویند برای ساده ترین مسابقات هم دانشگاه به ما پول نمی دهد. 
لباس یا تجهیزات نمی خرد و نمی دهد. در المپیاد اینقدر مدال گرفتیم، یک 
یا دو سال گذشته اما هنوز هیچ پاداشی یا تجلیلی نداشته ایم. لیگ خیلی 
ی لیگ بین دانشـــگاه ها بعد  هزینه بر اســـت. بزرگ ترین مشـــکل ما در برگزار
مســـافت اســـت. من نمی خواهم حرف های ناامیدکننده بزنم، چون پارســـال 
تکلیف کردیم که این اتفاق باید بیفتد. در فدراسیون ورزش دانشگاهی سه 
رشته را تعریف کردیم و برای اینکه بعد مسافت را حل کنیم، گفتیم اول لیگ 
، آزاد و دولتی و  اســـتان. هرچقدر دانشـــگاه در یک اســـتان هست اعم پیام نور
غیردولتی در سه رشته فوتسال، بسکتبال سه نفره و والیبال می توانند در این 
لیگ شـــرکت کنند. در یک اســـتان مثلا 100 تا دانشـــگاه هســـت که می توانند 
تیم دهند اما نمی دهند، چون هزینه دارد. الان در 20 اســـتان ما این ســـه لیگ 
را درباره دختران و پســـران برگزار کرده ایم و برنامه مان این اســـت که به نســـبت 
تعـــداد تیم هـــای یک اســـتان آنهایی که راه پیدا می کنند بـــه مرحله بعد 40 تا 
یاد  یم. یک اســـتانی مثل تهران تعداد دانشگاه هایش ز بشـــوند. 30 اســـتان دار
اســـت و چهار تا می توانند به مرحله بعد برســـند، یک جایی که دانشـــگاه ها 
کمتر هستند، با تعداد کمتر می روند. ضمنا استان ها را برحسب جغرافیا که 
مسافت کم باشد به 40 تا تقسیم کردیم و شد یک لیگ متمرکز هفتگی. الان 
تقسیم بر چهار که بکنید، می شود 10 تیم که اینها پنجشنبه ها و جمعه ها به 
ی می کنند و هفته های بعد هر هفته به یک  یک استان می روند و دو دور باز
استان می روند. از این چهار منطقه دوباره دو تا منتخب می شود هشت تا و 
دیگر مرحله نهایی و اســـتانی می شـــود که الان در مرحله دوم آن هستیم. این 

سه رشته را قرار است به هفت یا هشت تا افزایش دهیم. 

برای سال تحصیلی جدید؟ 
یم شروع می کنیم. فقط مشکل پول است. همان هایی که برگزار  الان تقریبا دار
ی هایشـــان بعضا داده نشـــده. دلیلش هم این است که  شـــده، هنوز پول داور
فدراســـیون ورزش دانشـــگاهی که متولی ورزش آن ســـه و نیم میلیون دانشجو 
است، هیچ ردیف بودجه ای در هیچ کدام از ردیف های بودجه ما ندارد، یعنی 
مثل یک طفل یتیم ســـرراهی اســـت. وزارت ورزش به عنوان یک فدراســـیون 
ورزشـــی ایـــن را نمی بینـــد و پولـــی هم بـــه آن نمی دهـــد. در ردیف های وزارت 
علـــوم هـــم تا می گوییم فدراســـیون، می گویند آن یک نهـــاد عمومی غیردولتی 
یاد  اســـت. فقط در قالب یک ســـری بندها و ردیف ها در این ســـال ها کم و ز
بســـته به شـــدت و ضعف رابطه فدراسیون با سازمان امور دانشجویان عمده 
ی که به اداره کل آمدم، از بودجه ای که  بودجه اش را از سازمان گرفته. من روز
به شما گفتم، گفتند 26 درصدش مربوط به فدراسیون است. گفتم مستندش 
کجاســـت؟ گفتند نانوشـــته اســـت، یعنی یک چهارمش را هم باید بدهیم آن 
طرف. دانشـــگاه آزاد با اینکه در فدراســـیون دانشـــجویی سهیم است، کمک 
می کند؟ مســـتمر و تعریف شـــده، نه. یک زمانی مثلا دوره ای که آقای دادکان 
بوده،  چون خودش ورزشـــی بوده و می خواســـته از فوتبال حمایت کند، یک 

مدیرکل تربیت بدنی وزارت علوم در گفت وگو با »فرهیختگان«:

از هر ۵ دانشجو 
یک نفر  ورزش می کند

 ۶۰ درصد دانشجویان پسر  اضافه وزن دارند

 ۶۰ درصد دانشجویان دخترند اما ظرفیت های ورزشی به اندازه نصف هم نیست

 شاید یونیورسیاد بعدی سخت  تری داشته باشیم

  ورزش دانشگاهی هنوز به نظر خیلی ها لوکس و تشریفاتی است؛ دانشگاه ها ورزش را فوق برنامه می بینند

ادامه از صفحه۴ ادامه در صفحه۵ 

ابوالفضلمظاهری–فاطمهطاریبخش
گروه دانشگاه

پولی در فدراسیون آورده است. وزارت بهداشت آیا در فدراسیون دانشجویی 
. بحث فدراسیون بحث حرفه ای و لیگ و  ؛ صفر بودجه ای تزریق کرده؟ خیر
اعزام است. سهم وزارت بهداشت را در این اعزام ها به یاد نمی آورم. خودش را 
کنار می کشد و از آن طرف به نسبت وزارت علوم و دانشگاه آزاد وضعش بهتر 
اســـت اما المپیادهایی برای خودشـــان برگزار می کنند که اخیرا در فدراسیون 
ی جدیدشان حذف شده. یک  جلســـه ای داشـــتیم، گفتند در سیاست گذار
یاد  زمانی در وزارت علوم هم به این نتیجه رسیدند که المپیاد صرف هزینه ز

برای تعدادی اندک است. 

به نظرتان این حرف معقول است؟
یم و طبق صحبت های مقام معظم رهبری  با نگاهی که ما در کلان مملکت دار
گر به  یترین است. اما ا و سایر بزرگان، ورزش قهرمانی ایجاد  انگیزه می کند و و

این منوال باشد منطقی نیست، شاید یک منطقی در آن پیدا شود. 

در برخی دانشگاه ها به یک آدم خوش ذوقی می رسیم که خودش ورزشی است 
بیاورد و در  و دغدغـــه دارد و حتـــی بـــا کمترین امکانات ســـعی کـــرده کاری را در
چنـــد رشـــته کار کند. چنـــد درصد از مدیران کلی تربیت بدنی دانشـــگاه ها الان 

چهره های ورزشی هستند؟
آمار دقیق دارم اما این چیزی که الان می گویم شاید دقیق نباشد. ما تقریبا 20 
یم که اســـمش دانشگاه اســـت اما کارمند و هیات علمی دارای  دانشـــگاه دار

رشته تربیت بدنی اش صفر است. 

پس چطور واحد تربیت بدنی را طی می کنند؟
یس از بیرون می آیند و می روند. از مجموع حدود 110  یک سری مربی حق التدر
یم، 20 تا حدودا این طور هستند. در بقیه دانشگاه ها که آمار گرفتیم،  تایی که دار
حدود 90 و خرده ای است. زمانی اینها 118 تا بودند اما الان از 94، 95 دانشگاهی 
کـــه آمـــار گرفتیـــم و در آمار ما دیده شـــدند، فکر می کنم 70 درصدشـــان مدیر 
تربیت بدنی شـــان تخصص و رشته اش تربیت بدنی است. نزدیک 30 درصد 
غیرمرتبط هستند. غیرمرتبط ها هم بی ربط نیستند، مثلا دانشگاه شریف یا 
دانشگاه گرگان یا دانشگاه لرستان، مدیر تربیت بدنی شان ورزشکار بودند. در 
دانشگاه تبریز 20 سال آقای اهلی زاد مدیر تربیت بدنی بودند که اخیرا عوض 
شـــدند. احتمالا بازنشســـته شدند. ایشان والیبالیست در حد تیم ملی بود اما 

رشـــته اش ژنتیک بود. 70 درصد مدیران تربیت بدنی ما نوعا ورزشـــی هستند. 
یم و من نامه ای نوشتم  یک مشـــکل که در بحث تربیت بدنی دانشـــگاه ها دار
ی ماند، این است که ما گفتیم دانشگاه ها را تیپ بندی  که در پیچ وخم ادار
، 500 تا  ک مان هم تعداد دانشجو است. مثلا زیر 500 دانشجو می کنیم و ملا
. اینها را تیپ بندی شـــده آماده  ، 4 تا 10 هزار ، بالای 4 هزار ، هزار تا 4 هزار هزار
یم. بزرگ ترین شاخص در واحدی که تربیت بدنی ها را اداره می کند، مرکز  دار
است. مرکز تربیت بدنی که دانشگاه تربیت مدرس مرکز است. یک دانشگاه 

دیگرمان هم مرکز بود که الان تغییر یافت.
 

یم؟ یعنی ما مرکز فقط در یک دانشگاه دار
مرکز یعنی واحدی که متصل به رئیس اســـت و زیر نظر رئیس دانشـــگاه دارد 
یم. الان دقیقش یادم نیست.  فعالیت می کند، بعد اداره کل است که آمار دار
مثلا 20 تا، بعد مدیریت است، بعد اداره است، بعد یک سری هم هستند که 
گر مدیر ورزشـــی باشد،  کثریت الان اداره هســـتند. ا فاقد ســـاختار هســـتند. ا
ورزش بالا می رود. الان در 3 یا 4 دانشـــگاه ســـاختار تربیت بدنی تقلیل یافته 
و تنـــزل درجـــه پیـــدا کرده. از اداره کل شـــده مدیریت یا حتـــی اداره. اداره کل 
خودش معاون دارد، ساختار دارد، دو تا اداره زیر آن تعریف می شود. اداره که 
می شود، پست های کارشناسی اش هم گرفته می شود. دلیلش هم این است 
ی و اســـتخدامی مصوب کرده که دانشـــگاه با این تعریف  که آزمون امور ادار
13 پست اداره کلی می تواند داشته باشد. مدیرکل حراست و روابط عمومی و 
اینها را که نمی شود دست زد، چیزی که من در دانشگاه ها آمار گرفتم و دیدم 
بین مدیرکل شاهد و ایثارگر و تربیت بدنی همیشه یکی را انتخاب می کنند. 
مثلا در دانشگاه گیلان اداره کل را اداره کردند. ما پیگیر شدیم و گفتند چند 
سال تربیت بدنی اداره کل بود، حالا شاهد و ایثارگر است، یعنی به این شکل 
مدیریت و تعریف می کنند و شاخصی نیست. ما نامه نوشتیم و ساختاربندی 
کردیم و گفتیم براســـاس این تعداد، یعنی حداقل برای هر هزار دانشـــجو باید 

یک هیات علمی تربیت بدنی داشته باشیم. 

نرم خاصی برای این در نظر داشتید؟
نـــه، بعـــد دیدیم دانشـــگاه هایی تربیت بدنی ندارند، یعنی صفر اســـت یا کم 
ی هســـتند.  اســـت کـــه رشـــته ندارنـــد. دانشـــگاه های صنعتی نوعـــا این جور
در جلســـات شـــورای ورزش شـــرکت می کنیم و می گوییم مهم اســـت. شـــما 

ید، دانشگاه خواجه نصیر با آن تعداد جمعیت و بزرگی  یس می آور حق التدر
3 یا 4 هیات علمی تربیت بدنی دارد.

در دانشـــگاه های جامع یا 14، 15 دانشـــگاه اصلی و ســـطح یک ما که جمعیت 
بیشتری دارند، این چالش دیده می شود؟

در دانشـــگاه هایی که صنعتی هســـتند، این چالش دیده می شـــود. از آن 14 
تا نصف شـــان صنعتی هســـتند اما نرم هیات علمی متخصص تربیت بدنی 
با اســـتاندارد ما فاصله دارد. مشـــکلات و خلأهایشـــان را با دانشجویان دکترا 
و ارشـــد که هیات علمی نیســـت، پر می کنند اما باید این را درنظر داشـــت که 
این فرد به آن سیستم و دانشگاه تعهد ندارد و حالا یک چیزی برگزار می کند 

که استانداردش مشخص نیست و بیشتر ذوقی است.
 

عـــدد مشـــخصی از تعـــداد مجمـــوع نیروی انســـانی کـــه در حـــوزه تربیت بدنی 
ید؟ دانشگاه های وزارت علوم مشغول هستند، دار

بله. 

مســـاله دیگـــری کـــه هســـت مربـــوط به اجـــازه و امـــکان اســـتفاده از تجهیزات و 
امکانات دانشگاهی است. یعنی اگر تشکلی بخواهد کار کند، این روند برایش 
گر از دانشجویان حمایت مالی نمی کنیم، حداقل امکانات در  تســـهیل شـــود. ا
اختیارشان قرار داده شود. اما باز به نظر می رسد که بعضا در برابر همین ماجرا 

هم مقاومت می شود. 
ما یک شاخصی به اسم سرانه داشتیم که تقریبا از سال 96 و 97 به این طرف 
حدود دو متر بود، یعنی ســـالی 20، 30 ســـانت اضافه شـــده و من نگاه کردم 
اضافه شدنش هم به افزایش فضاهای ورزشی ربطی ندارد و بیشتر تابع کاهش 
تعداد دانشجو است. دانشجو که کمتر شده، سرانه بالا رفته است. الان 2.10 
یم. اصلا  متر است. من متراژ را می گویم. ما به لحاظ مالی هیچ شاخصی ندار
مشکل ما همین است که رفاهی و فوق برنامه و تربیت بدنی که یک ردیف دارد 
گر شاخص ما مثلا 50 هزار بود که عددش درمی آمد.  و تعریف شده نیست. ا
تعداد دانشجو را ضرب در این می کردیم و می گفتیم این مبلغ را به ما بدهید 
یم و دنبالش هســـتیم. من خودم به عنوان یک کارشـــناس وقتی  اما این را ندار
به سرانه نگاه کردم، دیدم دقیق نیست. مثلا یک زمین فوتبال که شاید هیچ 
کیفیت نباشد، 100 متر  رختکن و امکاناتی هم نداشته باشد و چمنش هم با
گر یک دانشـــگاهی 6 هزار  . یعنی ا طول و 60 متر عرض دارد، برای 6 هزار نفر
ی هم داشته باشد، یک متر  دانشجو داشته باشد و یک زمین چمن این طور
ســـرانه اش اســـت. این دقیق نیســـت. ما اینها را رصد کردیم و دیدیم دانشگاه 
 ، یا چند هکتار چابهار رأس لیست ماست. سرانه اش 20 متر بود. جایی در در
ی ساحل بود، از آنها گرفتند  یک پیست بود که در طرح های جدید که آزادساز

ی نشد!  و به جای دیگر دادند. من گفتم اینکه آزادساز

الان وضع کدام دانشگاه بهتر است؟
یـــم؛ اینکه چنـــد درصد مدیران ما آقایان یا خانم ها هســـتند. ســـرانه  آمـــار دار
یم. سرپوشیده گفتیم منطقی تر است.  دانشگاه ها از بالاترین تا کمترین را دار
الان سرپوشـــیده ما 96 ســـانت است. نرم جهانی هم من هیچ جا ندیدم. یک 
پـــروژه ای خودمـــان از پژوهشـــگاه تربیت بدنی درخواســـت کردیم که الان دارد 
انجام می شـــود که آمار بگیرند و مطالعه تطبیقی شـــود و ببینیم ســـرانه بقیه 
چقدر است. یکی به من گفت سه و نیم متر است اما سندی نداشت. گفتیم 
یم درست استفاده می کنیم یا نه؟ خودم زمانی مسئولیت  آیا این سرانه ای که دار
داشتم، در دانشگاه تهران ساعت شش عصر تا هشت صبح فردا در استخر 
دانشـــگاه بسته می شـــد. علتش را پرسیدم، گفتند کارمندان تا ساعت شش 
عصر بیشـــتر نمی مانند. به مزایده گذاشـــتیم و به بخش خصوصی دادیم. در 
ی کوی دانشگاه است. در  ایام عادی تا 11 شب باز بود. این دانشکده روبه رو
ماه مبارک رمضان از افطار تا ســـحر باز بود و کلی فضا ایجاد شـــد، تازه آن را 
هم من قبول ندارم. ما در اداره کل تربیت  بدنی جلســـه ای با مدیران داشـــتیم. 
گفتم در طرح های توســـعه با بخش خصوصی امکانات را اضافه کنیم و این 
یم به بخش خصوصی  بخش را توسعه دهیم اما امکانات موجود را حق ندار
دهیم. باید طرحی بریزیم که این ســـالن 24 ســـاعته باشـــد. در خارج از کشـــور 
یم هم خوب  ســـالن ها 24 ســـاعته باز هســـتند اما مـــا از این چیزهایی کـــه دار

استفاده نمی کنیم. 

شخصا هر وقت از جلوی دانشگاه امیرکبیر رد شدم، کسی را در زمین چمن آن 
ندیدم که مشغول ورزش باشد. 

ما باید ظرفیت هایمان را فعال کنیم و برای آن برنامه داشته باشیم. یک بحث 
همان مشـــکل همیشـــگی اســـت اما بحث دیگر ســـوءمدیریت و ســـلیقه ای 
عمل کردن است و البته بحثی هم مسائل فرهنگی است. از ابتدای صحبتم تا 
الان به بحث خانم ها ورود نکردم، درحالی که مهم است. 60 درصد دانشجویان 
ما دختر هســـتند اما ظرفیت بالقوه ای که بتوانیم در اختیارشـــان قرار دهیم، 
به اندازه نصف هم نیست. خیلی از امکانات ما قابل استفاده برای دختران 
نیست. در این دو سالی که ما آمدیم، اولویت  مان را به منظور احداث و تجهیز 

کن ورزشی برای دختران گذاشتیم؛ چه در خوابگاه ها و چه در دانشگاه ها.  اما
گر مجموعه ورزشـــی مختص دختران  یم ا یکردمان این اســـت و اعتقاد دار رو

یم، آقایان هم بعدا امکان استفاده از آن را دارند.  بساز

از نتایج یونیورســـیاد امســـال راضی بودید؟ نقدی متوجه ورزش دانشگاه است 
یم،  که چون در دانشـــگاه ســـرمایه گذاری و هدف گذاری خاص ورزشـــی ندار
در بهترین حالت می رویم و می بینیم چه کســـی دانشـــجو اســـت یا چه کسی را 
می توانیم دانشجو کنیم و همان فرد را به یونیورسیاد می بریم. مقام و رتبه ای هم 
یم و از این بابت خوشحال هم هستیم. در عمل کشف استعداد برایمان  می آور

از دستورکار خارج شده است. 
شـــاید بهتر بود درباره موضوع فدراســـیون با مسئول آن صحبت می کردید، اما 
ی که فد  راسیون تعریف شده، چون موجودیتش هماهنگ کننده  در ساختار
بین بخشـــی اســـت، مشـــخصا وزارت علوم و وزارت بهداشت و دانشگاه آزاد 
در آن ســـاختار با وزارت علوم تعریف شـــده و بودجه اش را از ما می گیرد، در 
گذشته هر کسی مدیرکل تربیت بدنی وزارت علوم می شد مثل بنده خودبه خود 
نایب رئیس فدراســـیون هم می شـــد؛ البته در اولین مجمع از اعضای مجمع 
رأی اعتبار می گرفت. من درحال حاضر آنجا نایب رئیس هستم. حالت بهینه 
این اســـت که شـــما می گویید و لیگ هایی که در فدراســـیون راه انداختیم با 
همین هدف بوده که بتوانیم در قالب آن لیگ ها شناسایی کنیم اما مشکل 
یم، یعنی هزینه ها بالاســـت و بعد مســـافت هم هســـت، ولی  همیشـــگی را دار
ی بوده  یترین است. درصد خیلی کمی این جور مشـــخصا یونیورســـیاد یک و
یم دانشـــجو کنیم. یک مصوبه ای از ســـال 72 یا  یـــم یک کســـی را بیاور کـــه برو
ی آن  یم رو یـــم کـــه آخریـــن بازنگری آن در ســـال 82 بوده و الان هـــم دار 73 دار
کار می کنیـــم؛ مصوبـــه یـــا آیین نامه پذیرش قهرمانان. قهرمانان ورزشـــی ما که 
یدادهای بین المللی مدال  در مسابقات آسیایی، جهانی و انواع مختلف رو
می گیرند، می توانند بدون کنکور در رشـــته تربیت بدنی درس بخوانند و نوعا 
یم و  یم یک ورزشـــکار ملی بیاور هـــم همـــه می آیند. این طور نیســـت که مـــا برو
دانشـــجو کنیـــم. این قرار اســـت بازنگری شـــود، مثلا بچه هـــای پارالمپیکی و 
پاراآسیایی دیده نشدند و قرار است با یک سری ملاحظات دیده شوند، چون 
یاد دارد و بخشی  رشته تربیت بدنی در مقطع کارشناسی واحدهای عملی ز
از قهرمانان ما شاید نتوانند. تبصره دارد که باید از عهده کلاس ها بر بیایند. از 
ارشد به بعد می شود. این آیین نامه خودبه خود تسهیل کننده حضور قهرمانان 
یکرد چیست؟  در دانشگاه هاست، پس یک بخش آن طبیعی است. اینکه رو
از دوره ای که حداقل من در فدراسیون بودم این را مصوب کردم. یونیورسیاد 
یترین اســـت و برای کشـــور مهم اســـت. ما آنجا گفتیم  ی المپیک و و یک جور
یکرد همین  هر کســـی دانشـــجو اســـت ولو ملی پـــوش، بیاید و به نوعی هـــم رو
است و ملی پوشان را می بریم. در خیلی از رشته هایمان هم تیم دانشجویان 
ی و تیروکمان دانشجویان  ی فرق نمی کند. الان تیم تیرانداز با تیم ملی آنقدر
ما تقریبا همان تیم ملی است. تفاوت ها هم به خاطر شرط سنی دانشجویی 
گر شرط سنی نبود، شاید همان تیم ملی می شد.  یعنی زیر 25 ســـال اســـت. ا
حالا با یک قوت و ضعف رشته هایی که در یونیورسیادها هست، مطابق قوت 
ما نیســـت. رشـــته هایی مثل کشتی و کاراته معمولا نیست. تقریبا عملکرد ما 
منهای یکی دو ســـالی که خاص بوده یا ضعیف عمل کردیم، در خط ســـیر 
یکنواختی رتبه مان حول و حوش 10 است. بهترین رتبه ای که تابه حال داشتیم، 
دو بار نهم شـــدیم و در دوره اخیر که تابســـتان گذشـــته در چین انجام شـــد با 
ی در دو فینال  پنج طلا، شش نقره و 12 برنز یازدهم شدیم. بحث های ناداور
گر طلا می شد، نهم بودیم. به نظرم با موجودیتی  ما با چین بود. یکی از نقره ها ا
که داشـــتیم، عملکردمان در یونیورســـیاد خوب بود و می توانست بهتر باشد. 
بعضی از رشـــته ها خوب عمل نکردند که شـــاید آن موقع من می گفتم دلایلی 
ی های آســـیایی دیدم، متوجه شـــدم مشـــکل  دارد اما اســـتمرارش را که در باز
ی  فراتر از بحث دانشجویی آن است؛ مشخصا در رشته تیروکمان و تیرانداز
ی برای ما دو طلا آورده بود  ی اینها حساب می کردیم. در دوره قبل تیرانداز رو

اما این بار در تپانچه 10 و 25 متر دختران دو برنز گرفتیم. 

می توانیم روی رشته های یونیورسیاد سرمایه گذاری کنیم؟
یک ماه پیش به طور تصادفی نشســـتم یونیورســـیاد 2025 را رصد کردم و دیدم 
اوضاع بدتر اســـت یعنی معمولا بار مدال ما در یونیورســـیاد در این دوره های 
ی  ی تکواندو و ووشـــو بود، اما الان نیســـت و حذف می شـــود. تیرانداز اخیر رو
هم دیگر نیست. همه هم اعلام شده و سال 2025 در آلمان است و زمانی هم 
پاســـت، مشارکت بیشـــتر است. در چین ممکن است  که یونیورســـیاد در ارو
ی بالاتر اســـت اما چون  بعضـــی از تیم هـــا کامـــلا نیایند با اینکه کیفیت برگزار
هزینه ها بالاست و برای ما نفری 110 میلیون هزینه دارد، میزان مشارکت پایین تر 
یم. استراتژی ما این است که  است. ما الان فقط در تکواندو شانس مدال دار
گفتم ما فقط می توانیم تکواندو را اعزام کنیم. می توانیم از الان هم برنامه ریزی 
کنیم. مثلا جودو 16 شـــانس مدال دارد. نگاه کردم دیدم تیم جوانان دختر و 
پســـر خوب مدال گرفته اند. جوانان یکی دو ســـال دانشجو هستند و می شود 
ی  ی تیروکمان و والیبال هم می توانیم کار کنیم. رو ی اینها حساب کرد. رو رو

این لیگ هم خیلی حساب می کنیم. 

آگهی مناقصه و مزایده عمومی ازطریق سامانه ستاد
نوبت اول

نوبت چاپ اول: 1402/09/29 )چهارشنبه( و نوبت چاپ دوم: 1402/10/06 )چهارشنبه(
گذار نماید. )مشروح شرایط  ی  مناقصه و مزایده عمومی به متقاضیان واجد حداقل شرایط به شرح ذیل وا شهرداری فردیس در نظر دارد پروژه های ذیل را از طریق برگزار
گهی )چاپ اول( تا ســـاعت 14:30 روز چهارشـــنبه مورخ 1402/10/06 جهت خرید  یخ انتشـــار آ در اســـناد مناقصه و مزایده درج شـــده اســـت.( لذا متقاضیان می توانند از تار
یال به عنوان هزینه خرید اسناد می بایست به حساب 400819688645  اسناد مناقصه و مزایده به سامانه الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمایند. 1- مبلغ 2/000/000 ر
کت  ی فردیس از طریق سامانه الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir واریز گردد. 2- شرکت کنندگان می بایست نسبت به تحویل )صرفا پا به نام شهردار
ی ســـاعت 14:30 مورخ 1402/10/16 شـــنبه به آدرس فردیس- بلوار شـــهید  الف( اصل ضمانتنامه یا فیش واریز نقدی به شـــماره حســـاب 100823004139 تا پایان وقت ادار
کات الف- ب و ج در ســـامانه تدارکات الکترونیکی دولت  ی فردیس طبقه همکف واحد دبیرخانه اقدام نمایند و همزمان پا ی پارک منظریه شـــهردار ســـلیمانی روبه رو
ک عمل سامانه ستاد خواهد بود. 4- پیشنهادات رسیده  گهی با سامانه ستاد، ملا ی نمایند. 3-درصورت بروز هرگونه تناقص در موارد مندرج در آ )ستاد ایران( بارگذار
ی فردیس مطرح و پس از بررسی وکنترل برنده مناقصه و مزایده اعلام خواهد شد. 5- جهت کسب  در روز دوشنبه مورخ 1402/10/18 درکمیسیون عالی معاملات شهردار

اطلاعات بیشتر به سایت  www.shahrdarifardis.ir  .مراجعه نمایید 

یالی پروژهشرح عملیاتردیف مبلغ سپرده شرکتبرآورد مبلغ ر
یال مدتدرصد نقد و تهاترحداقل رتبه لازممحل اجرا در مناقصه به ر

1
بهبود عبور و مرور 

ی و ...(  شهری)جدول گذار
در سطح منطقه یک)شماره 
فراخوان 2002050288000176(

55 درصد نقد 4راه و ترابری و یا 4 ابنیهشهر فردیس42/900/000/0002/145/000/000
6 ماهو 45 درصد تهاتر

2

خرید و نصب تجهیزات 
ایمنی و تابلوهای ترافیکی 

ی و  )انتظامی، اخبار
ی( و تهیه رنگ و   اخطار

اجرای خط کشی ایستگاه های 
کسی و اتوبوس و  تا

خط کشی های طولی و بلوک 
عابر پیاده- تجدید)شماره 

فراخوان 2002050288000177(

6 ماه100 در صد نقد5 راه و ترابریشهر فردیس55/000/000/0002/750/000/000

3
ی  مزایده بهره بردار

از تابلوهای استرابرد 
)مجموعه الف(-)شماره 

فراخوان5002050288000032(
شهر فردیس24/000/000/0001/200/000/000

پروانه یا مجوز فعالیت 
مرتبط از اداره ارشاد 

اسلامی
1 سال100 در صد نقد

4
ی  مزایده بهره بردار

از تابلوهای استرابرد 
)مجموعه ب(-)شماره 

فراخوان5002050288000033(
شهر فردیس24/000/000/0001/200/000/000

پروانه یا مجوز فعالیت 
مرتبط از اداره ارشاد 

اسلامی
1 سال100 در صد نقد

شهرداری فردیس -  شماره شناسه1622910

آگهی مزایده عمومی ؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟
آزاد اســلامی واحــد شبســتر در نظــر دارد ســاختمان خوابــگاه  دانشــگاه 

دانشــجویی خــود را بــا مشــخصات ذیــل از طریــق مزایــده عمومــی بــه فــروش 

برساند. لذا از کلیـــه اشـــخاص حقیقـــی و حقوقـــی واجـــد صلاحیـــت دعـــوت 

ــل  ــر قاب ــناد )غی ــد اس ی ــت خر ــال باب ی ــون ر ــک میلی ــغ ی ــز مبل ــا واری ــود ب می شـ

یــال وجــه نقــد  اســترداد( و مبلــغ ده میلیــارد و هفتصــد و ســی و پنــج میلیــون ر

بابــت ســپرده شــرکت در مزایــده بــه حســاب 0105634086007 نــزد بانــک ملــی 

بــه نــام دانشــگاه آزاد اســلامی واحــد شبســتر یــا مبلــغ ده میلیــارد و هفتصــد 

یــال ضمانتنامــه بانکــی ســپرده شــرکت در مزایــده  و ســی و پنــج میلیــون ر

یافــت اســناد بــه  اقــدام نماینــد. متقاضیــان جهــت کســب اطلاعــات و در

- دفتــر معاونــت توســعه  -جنب پــارک آزادگان-واحــد شبســتر نشــانی شبســتر

و مدیریــت منابــع مراجعــه یــا بــا شــماره 09144104416و04142424273 تماس 

حاصــل فرماینــد. موضــوع و شــرایط مزایــده: ســاختمان خوابــگاه دانشــجویی 

ک ثبتــی7266 فرعــی از 51 اصلــی بــه مســاحت عرصــه 40/678  بــه شــماره پــلا

ی- مســکونی 1.آخریــن مهلــت  بــری تجــار ــا کار مترمربــع و اعیــان 61/2536 ب

گهــی بــه مــدت 10روز  یــخ آ یــد اســناد تکمیــل و تحویــل پیشــنهادات از تار خر

کــت پیشــنهاد قیمــت دفتــر  ی می باشــد. 2.محــل تحویــل اســناد و پا کار

ی می باشــد. حراســت واحــد واقــع در طبقــه ســوم ســاختمان ادار

3. به پیشنهادهای مشروط، مبهم و فاقد سپرده ترتیب اثر داده نخواهد شد.

4. شـــرکت در مزایـــده و دادن پیشـــنهاد قیمـــت بـــه منزلـــه قبـــول اختیـــارات و 

تکالیـــف دســـتگاه مزایده گذار و آیین نامـــه معامـــلات دانشــــگاه آزاد اســلامی 

می باشــــد. 5. دانشــگاه در رد یــا قبــول هریــک یــا تمامــی پیشــنهادات مختــار 

گهــی بــه عهــده برنــده مزایــده می باشــد.7. ســایر شــرایط در  ینــه آ اســت. 6. هز

اســناد مزایــده درج شــده اســت.

 روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی واحد شبستر

نوبت اول 

۰۹3۹8888۶۹۹

مجـــــــری انحصـــــــــــاری
 تبلیغــــــــــات محیطــــــــی
 دانشـــگاه آزاد اســـلامی

مدرسهعالیمهارتی
رسانهایفرهیختگان

۰۹۱۰8۱۰۶۵3۵
Farhikhteghan_school

»آب در کوزه و ما تشنه لبان می گردیم« اگرچه ارتباط مفهومی خاصی با حوزه 
ورزش و دانشگاه ندارد اما حکایت همه مدیرانی است که دغدغه افزایش 
نشاط و تندرستی دانشجویان را دارند اما از پتانسیل های ارزشمند ورزشی 
دانشـــگاه ها غافلند. حوزه ای که با وجود اهمیت در جریان فعالیت های 
دانشگاه اولویت های کمتری گرفته، نشانه اش هم برگزاری شوراهای ورزش 
دانشگاه هاست که در سال تحصیلی گذشته صرفا در 39 دانشگاه برگزار 

شـــده و 74 دانشـــگاه چنین شورایی تشکیل ندادند. شاهد مثال دیگرش 
افت جمعیت جشنواره های ورزشی درون دانشگاهی است که عدد آن تا 
بازگشت به وضعیت پیش از کرونا فاصله طول و درازی دارد. البته در این 
بین نباید ضربه کاری کرونا را بر پیکره کم رمق ورزش دانشگاه نادیده گرفت. 
آمار اداره تربیت بدنی دانشـــگاه صنعتی شـــریف نشان می دهد مشارکت 
دانشجویان در رویدادهای ورزشی از حدود 22 درصد در سال 98 با حدود 
5 درصد افت به 16.40 درصد در سال گذشته رسیده و این کاهش در پسران 
دانشـــجو جدی تر بوده اســـت. دغدغه  دانشگاه این بار از جنس ورزش و 

تربیت بدنی پای ما را به طبقه سوم سازمان امور دانشجویان باز کرد. جایی 
که ابراهیم علی دوست، مدیرکل تربیت بدنی سازمان امور دانشجویان در 
گفت وگویی 60 دقیقه ای با خبرنگاران »فرهیختگان« از چالش های امروز 
ورزش در مراکز آموزش عالی سخن گفت. او که دانش آموخته مدیریت و 
برنامه ریزی ورزشـــی و عضو هیات علمی دانشـــکده تربیت بدنی و علوم 
ورزشی دانشگاه تهران است از مهرماه 1400 مسئولیت هدایت امور ورزشی 
در وزارت علوم را برعهده گرفت. مشروح گفت وگوی او با »فرهیختگان« را 

در ادامه می خوانید. 


